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Economia Italiei
a scãzut peste estimãri

Economia Italiei a scãzut, în tri-
mestrul întâi, peste estimãrile iniþia-

le, din cauza
recesiunii care
afecteazã zona
euro.

PIB-ul ita-
lian a consem-
nat un declin
de 0,6% în pe-

rioada ianuarie – martie 2013, faþã
de ultimele trei luni din 2012, con-
form Institutului Naþional de Stati-
sticã de la Roma, care anticipa, în 15
mai, o scãdere de 0,5%.

Economia zonei euro a scãzut cu
0,2% în primul trimestru din anul cu-
rent, regiunea fiind în recesiune pen-
tru al ºaselea trimestru consecutiv.
Conform aºteptãrilor, PIB-ul uniunii
monetare va stagna în trimestrul al
doilea, dupã care îºi va relua creºte-
rea.

Merkel: “Zona euro

trebuie sã urmeze modelul

german de creºtere”

Cancelarul german Angela Mer-
kel spune cã þãrile din zona euro tre-

buie sã urmeze
exemplul Ger-
maniei în ac-
þiunea de con-
solidare buge-
tarã ºi de re-
modelare a
pieþei muncii,

ca sã revinã la creºtere economicã.
“Este în interesul Germaniei sã fa-

cem totul pentru ca reformele structu-
rale ºi disciplina bugetarã sã fie reali-
zate ºi în alte þãri”, a declarat Merkel.
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n AGA de 33 de ore de la SIF Muntenia
rãmâne în vigoare
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n RBS – între divizare ºi distribuire de acþiuni
cãtre populaþie
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Citiþi, în pagina 13,
dividendele acordate

de emitenþii de pe BVB,
pentru anul 2012.

n Bacalaureat: Zeci de mii
de elevi au cãzut la
“proba înscrierii”
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În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de
telefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

NICIO OFERTÃ
PENTRU
INTERMEDIEREA
LISTÃRII

Brokerii nici
nu se ridicã
din pat pentru
Aeroportul
Timiºoara

Niciun broker nu a dorit sã
intermedieze listarea a 5%
Aeroportul Traian Vuia

din Timiºoara, Ministerul Trans-
porturilor înregistrând un nou eºec
la cea de-a doua licitaþie, organiza-
tã la patru luni de la prima încercare
din acest an de a gãsi un interme-
diar.

Termenul de depunere a ofertelor
a expirat luni, 10 iunie, la ora 12.00.

Brokerii s-au obiºnuit sã se
plângã cã Bursa de Valori Bucureºti
nu are suficientã marfã, cã Guvernul
nu susþine piaþa de capital, cã BVB
nu face suficient de multe lucruri
pentru piaþã.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 13)

Opt litere pentru Autoritatea de
Supraveghere Financiarã

Unii considerã cã numãrul
membrilor Consiliului ASF
este prea mare ºi trebuie re-

dus; mie, unuia, însã, mi se pare cã
este prea mic numãrul lite-
relor acestui acronim ºi cã
trebuie lãrgit.

Deocamdatã, mi-e indi-
ferent cã membrii Consi-
liului sunt ºaptesprezece
sau unsprezece, în schimb
nu-mi este indiferent cã,
dupã titulatura instituþiei –
Autoritatea de Suprave-
ghere Financiarã (ASF) –, pare cã
activitatea de reglementare cade în
sarcina altui organism.

Întrucât nu dispunem în þarã de
vreun alt reglementator al pieþei fi-
nanciare, rezultã cã acronimul n-ar
trebui sã numere trei litere, ci încã o a
patra care sã fie “R”, de la “regle-
mentare”.

Desigur, Uniunea Europeanã ne
transmite directivele europene de re-
glementare, dar, deocamdatã, nu
ne-a anunþat nimeni cã i-am cedat
complet suveranitatea, în domeniu,
dupã cum nici n-ar fi rezonabil, ba
chiar asta ar putea provoca disfuncþii

- sã aºteptãm reglementãri de la Bru-
xelles, pentru, de pildã, îndepãrtarea
pragurilor de la SIF-uri.

Mã gândesc cã, datoritã “specifi-
cului” indubitabil al pieþei
noastre “în curs de dezvol-
tare” (vorba lui Ceauºescu),
titulatura Autoritãþii ar mai
trebui sã precizeze, pe
lângã faptul cã se ocupã nu
doar de supraveghere, ci ºi
de reglementare, încã ºi ca-
racterul sãu naþional.

Ceea ce ar spori numãrul
literelor de la patru, la cinci. – “N”,
de la “naþional”.

Asta, ca sã înþelegem cã activita-
tea ei nu se limiteazã la Bucureºti.

Tot aºa, ar mai trebui sã adauge o a
ºasea literã – “R”, de la România.

Altfel, ASF este o instituþie de pe
un continent, pe dreapta.

Aþi putea spune cã sunt chiþibuºar,
dar, în realitate, sunt nostalgic; îmi
amintesc, cu drag, de prima lege (cea
din 1994), care menþiona explicit cã
CNVM poartã misiunea dezvoltãrii
pieþei.

Nu cã CNVM ºi-ar fi îndeplinit
misiunea vreodatã, dar, din momen-

tul în care a suprareglementat piaþa,
schilodind-o din faºã, a devenit evi-
dent cã se abate de la spiritul legii.

Legea din 2004 a îndepãrtat aceas-
tã menþiune incomodã, astfel cã nu
mai putem sã arãtãm cu degetul au-
toritatea, ca pãrtaºã, de drept, la vi-
novãþia subdezvoltãrii pieþei de ca-
pital, ci, doar, privind-o în ochi, sã
îndreptãm degetul spre obraz, ori
spre tâmpla competenþei, pentru cã
responsabilitatea legalã nu o mai
poartã.

Dupã gustul meu, acronimul Au-
toritãþii ar trebui sã numere nu ºase
litere, ci mãcar ºapte, adãugând ca-
racterului naþional, românesc, al in-
stituþiei ºi încãrcarea cu sarcina re-
glementãrii, alãturi de misiunea dez-
voltãrii pieþei: Autoritatea Naþionalã
de Supraveghere, Reglementare ºi
Dezvoltare a Pieþei Financiare din
România.

Dacã numãraþi, atunci vã iese un
acronim de opt litere – ANSRDPFR.

Oricum, sunt mai puþine decât
membrii Consiliului ASF, fie ei ºap-
tesprezece, fie ei unsprezece.

ªi nu costã.
Dar se simte. n

Este KfW ultima opþiune
a Germaniei pentru
“salvarea” eurozonei?

Kreditanstalt für Wiederauf-
bau (KfW), banca pentru
dezvoltare a guvernului

german, a fost înfiinþatã în 1948 ca
parte a Planului Marshall. Banca
este deþinutã de guvernul federal, în
proporþie de 80%, ºi de landuri, res-
tul de 20%.

Conducerea bãncii este asiguratã de
un Comitet Executiv, care rãspunde în
faþa Comitetului de
Supervizare, condus
de ministrul de fi-
nanþe al Germaniei,
adicã de Wolfgang
Schäuble. Întâmplã-
tor, acesta este ºi un
mare european, care
nu precupeþeºte ni-
ciun efort pentru salvarea eurozonei.

Presa din Germania s-a ocupat, pe
larg în ultimele zile, de planul de fi-
nanþare a IMM-urilor de la periferia
zonei euro, plan în care rolul princi-
pal este jucat de KfW.

În condiþiile în care BCE ºi-a de-
clinat competenþele în ceea ce pri-
veºte sprijinirea directã a firmelor

mici, guvernul de la Berlin a gãsit o
altã cale pentru susþinerea aparenþei
unei Europe Unite.

Reuters a preluat informaþiile con-
form cãrora Portugalia ºi Grecia sunt
interesate de o schemã de sprijin a
IMM-urilor, similarã cu cea dintre
Germania ºi Spania. Sãptãmâna tre-
cutã au apãrut primele elemente ale
acestui cadru de colaborare, prin in-

termediul cãruia
Germania va acor-
da credite de circa
un miliard de euro
IMM-urilor din
Spania.

Finanþãrile vin
de la KfW ºi vor
ajunge la întreprin-

derile mici ºi mijlocii din Spania prin
intermediul Instituto de Credito Ofi-
cial (ICO). Germania a condiþionat
acordarea fondurilor pentru Portu-
galia ºi Grecia de înfiinþarea unor in-
stituþii de credit similare.

CÃLIN RECHEA

(continuare în pagina 2)
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Analiza de intelligence
iese în lumina reflectoarelor

Reporter: Care este semnificaþia
termenilor “intelligence”/“analiza
de intelligence”?

Ionel Niþu: “Intelligence” repre-
zintã activitatea de informaþii ºi
contrainformaþii. Ceea ce particulari-
zeazã analiza de intelligence sunt
sursele ºi mijloacele secrete.

Termenul “intelligence” a fost
consacrat de literatura anglo-saxonã
ºi provine din latinã (“intelligentia”

= capacitatea de a înþelege, de a dis-
cerne).

Etimologic, termenul “analizã”
provine din grecescul “analysis”,
care înseamnã “desfacere în bucãþi”,
“fragmentare în pãrþi componente” a
unui tot semnificant.

În literatura anglo-saxonã, analiza
(de intelligence) include ºi procesul
de sintezã, termen care derivã din
“syn” (gr. împreunã) ºi “tesis” (gr. a

aºeza, a plasa, a poziþiona), deci “a
aºeza împreunã” elemente disparate,
pentru a genera o entitate inteligibilã
prin ea însãºi.

Reporter: Recent aþi lansat colec-
þia de eseuri “Ars Analytica” privind
analiza de intelligence, acoperind o
patã albã pe harta apariþiilor editoria-
le româneºti… Nu cumva acest vo-
lum – ca ºi cele anterioare – repre-
zintã de fapt o formã de publicitate

pentru SRI? De ce aþi semnat cartea
alãturi de directorul în exerciþiu al
acestui serviciu?

Ionel Niþu: “Ars Analytica” este
un proiect început în urmã cu un an ºi
jumãtate, pe când eram angajat al
Serviciului Român de Informaþii.

Volumul este coordonat de mine ºi
de domnul George Cristian Maior,
directorul SRI. Am lucrat foarte bine
cu domnia sa, care este deopotrivã

teoretician ºi practician în lumea in-
telligence.

Domnul Maior este unul din puþi-
nii autori de literaturã de intelligen-
ce, având multiple interacþiuni cu te-
oreticienii ºi practicienii din dome-
niul securitãþii ºi intelligence-ului în
plan internaþional.

Domnul George Cristian Maior
este un om care a reformat sistemul
de intelligence din þara noastrã. Este
un om cu viziune.

Pot sã spun cã, personal, fiind an-
gajat al SRI, am fost implicat în di-
verse pãrþi ale acestei reforme, care a
demarat în 2006-2007.

Cu ocazia lansãrii “Ars Analyti-
ca”, am spus cã avem nevoie, în
România, de ºcoli specializate în
aceste domenii; de fapt cred cã ar tre-
bui înfiinþatã o ºcoalã, o universitate
de securitate naþionalã, unde sã exis-
te ºi specializãri în intelligence ºi
analiza de intelligence.

Cu privire la ideea acestor volume
despre analiza ºi analistul de intelli-
gence, istoria lor este foarte scurtã ºi
simplã.

Cred cã, prin 2008, a apãrut ideea
realizãrii unui ghid al analistului care
sã fie utilizat în interiorul SRI. A fost
finalizat prin 2010 ºi a reprezentat un
prim pas spre operaþionalizarea con-
ceptului de analizã de intelligence.

ANCUÞA STANCIU

(continuare în paginile 4 ºi 5)

Ionel Niþu (41 de ani) a fost ºef al
departamentului central de anali-
zã al SRI în perioada 2009-2012.
În prezent este director executiv
la Intergraph Computer Services
din Bucureºti ºi preºedinte al
Asociaþiei Specialiºtilor în Infor-
maþii pentru Afaceri.
A absolvit Academia Naþionalã
de Informaþii “Mihai Viteazul”
(ANIMV), mai multe cursuri post-
universitare ºi masterate, este
lector universitar ºi deþine un
doctorat în ºtiinþe militare ºi in-
formaþii.
Interviurile cu astfel de specialiºti
nu sunt frecvente, astfel cã
ne-am bucurat sã oferim cititori-
lor ”BURSA” o privire din interio-
rul analizei de intelligence, prile-
juitã de amabilul accept al dom-
nului Ionel Niþu, cu ocazia lansãrii
volumului “Ars Analytica”, pe
care l-a coordonat împreunã cu
George Cristian Maior.

De la stânga la dreapta: Ionel Niþu, George Cristian Maior (SRI) ºi Ovidiu Enculescu (director RAO).
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Producãtorii de energie verde vor sã dea statul în judecatã
lModificarea schemei de sprijin pentru regenerabile, neclarã ºi neconstituþionalã, în opinia investitorilor

Ordonanþa de Urgenþã adoptatã,
recent, de Guvern pentru mo-
dificarea sprijinului acordat

producþiei de energie din surse regene-
rabile (vânt, soare, apã, biogaz, bioma-
sã) seamãnã cu orice, mai puþin cu o
lege clarã, nu. Actul normativ stipulea-
zã amânarea unei pãrþi a certificatelor
verzi, dar fãrã sã spunã clar pentru cine
se aplicã (producãtorilor existenþi sau
ºi celor care-ºi vor da în folosinþã uni-
tãþile de producþie de acum înainte).
Producãtorii vor intra în posesia certi-
ficatelor amânate în perioada

2017-2020, dar nu este precizat siste-
mul de garantare a recuperãrii lor (la
ce preþ, cine þine evidenþa etc).

Mai mult decât atât, nu mai pri-
mesc certificate verzi parcurile foto-
voltaice situate pe terenuri care, la
data intrãrii în vigoare a ordonanþei
(1 iulie 2013), sunt în circuitul agri-
col. În prezent, majoritatea parcuri-
lor fotovoltaice sunt construite sau în
curs de realizare pe terenuri agricole.

ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 11)

Autoritãþile au reuºit sã
facã praf intenþia bunã de a
armoniza sprijinul acordat
producãtorilor de energie
verde cu problema consu-
matorilor industriali ºi cas-
nici afectaþi de criza eco-
nomicã, de a avea facturi
suportabile. Autoritãþile au

pornit de la ideea micºorãrii costurilor consumatorilor cu
certificatele verzi, care ar fi trebuit sã suporte, în perioa-
da 2013-2015, un vârf de platã.
Departamentul pentru Energie a ajuns la concluzia cã
este bine sã amâne acordarea unei pãrþi importante a

certificatelor timp de trei ani (jumãtate pentru eoliene, o
treime pentru microhidrocentrale ºi fotovoltaice),
începând de la 1 iulie 2013, pentru aplatizarea efortului
financiar al consumatorilor. Prin Guvern, a fost analizatã
ºi varianta schimbãrii doar a unor prevederi la regulile de
funcþionare a pieþei (penalizarea producþiei regenerabile
pentru crearea dezechilibrelor, scurtarea perioadei de
tranzacþionare a certificatelor etc).
Numai cã, în ordonanþa de urgenþã adoptatã ºi publicatã
în Monitorul Oficial vineri searã, a apãrut un fel de „sala-
tã” de mãsuri din toate aceste variante. În consecinþã,
investitorii se pregãtesc sã dea statul în judecatã, iar
consumatorii riscã sã rãmânã tot cu facturile mari pentru
certificatele verzi.


